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مرگ نوزاد ۶ ماهه در بیمارستان 
مفید »مرگ مشکوک« است

معاون درمان دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
درباره فــوت نــوزاد ۶ ماهه در بیمارســتان مفید 
گفت: اگر بیمار کمتر از ۲۴ ســاعت پس از ورود به 
بیمارســتان، فوت کند به عنوان »مرگ مشکوک« 
محسوب می شود؛ درصورت وجود مقصر یا مقصرانی 
در این ماجرا با آن ها برخورد می شود.صبح پنجشنبه 
نهم آذر ماه، یک نوزاد ۶ ماهه در بیمارستان کودکان 
مفید تهران فوت کرد؛ علت فوت این نوزاد از سوی 
بیمارســتان، خون ریزی ریوی اعلام شد اما خانواده 
بیمار، می گوینــد که به دلیل تحصــن تعدادی از 
اعضــای کادر درمــان در حیاط بیمارســتان برای 
دریافت مطالبات خودشــان، حال فرزندشان رو به 
وخامت رفته و فوت کرده است.در همین رابطه نیز 
تعدادی از اعضای کادر درمان بیمارســتان بازداشت 
شدند و پرونده قضایی نیز برای آنها به عنوان کادرمان 
بیمارستان مفید تشکیل شده است.رضا زندی؛ معاون 
درمان دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی درباره 
فوت نوزاد ۶ ماهه در بیمارستان مفید تهران اظهار 
کرد: کودکی ۶ ماهه توســط والدین برای درمان به 
اورژانس بیمارستان مفید آورده و در نخستین فرصت 
پذیرش و ویزیــت و اقدامات درمانی اولیه برای وی 
انجام شده بوده، در حین این اقدامات بدحال می شود 
و علی رغم اقدامات متاسفانه فوت می کند.وی ادامه 
داد: به طور کلی طبق دستورالعمل های موجود اگر 
بیمار کمتر از ۲۴ ساعت پس از ورود به بیمارستان، 
فوت کند به عنوان مرگ مشکوک محسوب می شود 
که می تواند دلایل بسیاری داشته باشد. این مرگ ها 
نیاز به بررســی پزشکی قانونی دارد و صدور گواهی 
فوت بیمار بدون بررســی پزشکی قانونی امکان پذیر 

نیست.

 باند ۹ نفره سارقان طلافروشی
 در تهران دستگیر شدند

باند ۹ نفره ســارقان یک طلافروشی در شرق شهر 
تهران با صدور قرار قانونی از ســوی مراجع قضایی، 
به همراه اســناد و پرونده تکمیلی به زندان منتقل 
گردیدند.ســردار کارآگاه علــی ولی پــور گودرزی 
اظهار داشــت: در پی وقوع یک فقره سرقت از یک 
طلافروشی و وصول شکایت شاکی به پلیس، موضوع 
رســیدگی به این پرونده در دستورکار تیمی زبده از 
کارآگاهــان پایگاه یازدهم پلیس آگاهی قرار گرفت.

وی افزود: کارآگاهان در گام نخســت طی تحقیقات 
اطلاعاتی و میدانی دریافتند، هشــتم آبان ماه سال 
جــاری فردی به همراه همدســتش با نفوذ به یک 
طلافروشی در شرق شــهر تهران مقدار زیادی طلا 
بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان سرقت کرده و به همراه آن 
دوربین های مداربسته را به همراه تجهیزاتش سرقت 
و متواری گردیده اســت.این مقام انتظامی در ادامه 
تصریح کرد: کارآگاهان در ادامه با توجه به حساسیت 
موضوع اقدامات گسترده کارآگاهی و اطلاعاتی را آغاز 
کردند و موفق شــدند هویت فرد سارق را شناسایی 
کنند که در ادامه متوجه شدند، سارق یک فرد ۵۰ 
ساله که در گذشــته در همان طلافروشی مشغول 
به کار بوده با طراحی نقشــه ای سرقت را انجام داده 
است.ســردار ولی پور گودرزی در ادامه بیان داشت: 
کارآگاهان در ادامه با اســتفاده از شــیوه های نوین 
کشف جرم موفق شدند مخفیگاه متهم را شناسایی 
و پس از مراقب های شبانه روزی نهایتا در تاریخ دهم 
آذرماه سال جاری متهم را در مخفیگاهش در شرق 
شهر تهران طی یک عملیات غافلگیرانه دستگیر و به 

پایگاه یازدهم انتقال دادند.

دستگیری مزاحم شرور در زاهدان
فرمانده انتظامی شهرســتان زاهدان از دســتگیری 
فردی در پی گزارش های مردمی خبر داد که سابقه 
شرارت داشت.سرهنگ شاهپور فلاحی اظهار کرد: در 
پی اعلام گزارش و نارضایتی های شهروندان زاهدانی 
از ایجاد مزاحمت، تیراندازی و شرارت فردی مسلح 
در ســطح یکی از محلات این شهرســتان، با توجه 
به حساســیت موضوع، پیگیری های پلیس در این 
راستا آغاز شــد.وی با اشاره به ردزنی های لحظه ای 
و دقیق پلیس در این راســتا گفت: تیم مشــترک 
پلیس اطلاعــات و عوامل کلانتری ۱۶ زاهدان پس 
از شناســایی کامل مخفیگاه مجــرم وی در اقدامی 
غافلگیرانه دستگیر کردند.فرمانده انتظامی شهرستان 
زاهدان از کشــف یک قبضه کلت کمری و مهمات 
مربوطه، یک قبضه ســلاح وینچســتر و یک قبضه 
ســلاح دولول از فرد دستگیر شده خبر داد و گفت: 
تحقیقات تکمیلی پلیس برای کشف جرائم ارتکابی 
و شناسایی همدستان مجرم نیز ادامه دارد. متهم در 
بازجویی اولیه منکر حقایق شد، اما در ادامه با توجه 
به مســتندات موجود ناگزیر لب به اعتراف گشود و 
اقرار داشت؛ گذشته در همین طلافروشی مشغول به 
کار بوده و انگیزه سرقت را ورشکستی و سپس طمع 
برای پولدار شدن اعلام کرده است.این مقام انتظامی 
در ادامه متذکر شــد: کارآگاهان جهت کشف اموال 
مسروقه اقدامات کارآگاهی را آغاز کردند و دریافتند؛ 
طلاها در منزل یکی از اقوام متهم در منزل جاسازی 
شــده و کارآگاهان طی یک عملیات غافلگیرانه طی 
صدور قرار قانونی از مراجع قضایی به منزل موصوف 
مراجعه و طی بررســی منزل مقدار زیادی طلا آب 
شده در گوشه و کنار خانه کشف و به همراه متهم به 
پایگاه یازدهم انتقال دادند.سردار، ولی پور گودرزی 
در پایان با بیان اینکه تعداد ۸ تن از همدستان سارق 
که در این سرقت نقش داشته اند دستگیر و به پایگاه 
یازدهم منتقل شــدند، خاطرنشان کرد: متهمین با 
صدور قرار قانونی از ســوی مراجع قضایی، به همراه 

اسناد و پرونده تکمیلی به زندان منتقل گردیدند.

حوادث

استقبالدانشآموزانازرشتهای
کهفضایشغلیکاملندارد
بازار گرم رشته انسانی!

همدلی|در حال حاضر ۴۴ درصد دانش آموزان وارد رشته 
علوم انسانی می شــوند و این تعداد داوطلب برای ادامه 
تحصیل در دانشگاه و یافتن شغل دچار آسیب می شوند 
همچنین اگر بخواهیم فردی را که وارد هنرستان نمی شود 
در رشته علوم انسانی ثبت نام کنیم، قطعاً موفق نخواهد 
بود.هم اکنون بیشترین جمعیت دانش آموزان دبیرستانی 
در رشته تجربی تحصیل می کنند علت آن هم جذابیت 
رشته پزشــکی و بازار کار آن است.در چند سال اخیر، 
آموزش و پرورش به منظور کنترل رشته تجربی به سمت 
توســعه رشته انسانی رفت اما هم اکنون با گذشت چند 
سال از تورم دانش آموزان در این رشته و ضروت تعدیل 
آن ســخن می گویند!رشته ریاضی نیز به دلیل دشواری 
دروس تخصصی آن، مقبولیت چندانی میان دانش آموزان 
ندارد و کم متقاضی ترین رشته دبیرستان است.در چند 
سال گذشته شاهد افزایش گرایش دانش آموزان به سمت 
هنرســتان ها بودیم تا جایی که معاون وزارت آموزش و 
پــرورش می گویــد هم اکنون دانش  آموز بــا معدل ۲۰ 

متقاضی تحصیل در هنرستان است اما ظرفیت نداریم!
در همین ارتباط، عباس سلطانیان؛ مدیرکل دفتر آموزش 
متوســطه دوم وزارت آموزش و پرورش در گفت وگو با 
خبرنگار اجتماعی خبرگزاری تســنیم درباره سیاست 
کاهش تعداد دانش آموزان رشته انسانی گفت: معتقدیم 
باید سیاست توسعه متوازن دانش آموزان در رشته های 
تحصیلی اجرا شود و هدایت تحصیلی با هدف ارائه خدمات 
راهنمایی و مشاوره به دانش آموزان برای شناسایی علائق 
و استعدادها و مشاغل موجود در جامعه اجرا می شود تا 
با آگاهی کامل برای انتخاب رشته تحصیلی اقدام کنند.

وی افزود: طبق قوانین مصوب، ۵۰ درصد دانش آموزان 
دبیرستانی باید در شاخه فنی و حرفه ای تحصیل کنند 
و مابقی دانش آموزان به صورت متوازن و براســاس نیاز 
کشور در شاخه نظری توزیع شوند. مدیرکل دفتر آموزش 
متوســطه دوم وزارت آموزش و پــرورش گفت: توزیع 
دانش آموزان در 7 سال اخیر در رشته ریاضی بسیار پایین 
بود و سال گذشته برای نخستین بار حضور دانش آموزان 
در رشــته ریاضی ۱.7۴ درصد رشد داشت و به ۱۶.۲۸ 
درصد و  امســال نیز به ۱7.۴۴ درصد رسید.سلطانیان 
ادامه داد: ۴۴ درصد دانش آموزان وارد رشته علوم انسانی 
می شــوند و این تعداد داوطلب بــرای ادامه تحصیل در 
دانشگاه و یافتن شغل دچار آسیب می شوند همچنین 
اگر بخواهیم فردی را که وارد هنرستان نمی شود در رشته 
علوم انسانی ثبت نام کنیم، قطعاً موفق نخواهد بود.وی در 
پاسخ به این پرسش که توسعه رشته علوم انسانی جزو 
سیاست های اخیر وزارت آموزش و پرورش بود، گفت: در 
کنار توسعه کمی باید به کیفیت هم توجه داشت، علوم 
انســانی از رشته های دشوار شاخه نظری است و دروس 
تخصصی سنگینی دارد؛ توسعه رشته علوم انسانی مدنظر 
ما نیست و به دنبال این هستیم مطابق دستور سند تحول 
بنیادین به کیفیت رشته انســانی توجه داشته باشیم، 
امسال توانستیم تعداد دانش آموزان رشته علوم انسانی را 
۱.۵ درصد کاهش دهیم. مدیرکل دفتر آموزش متوسطه 
دوم وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه هم اکنون 
بیشترین جمعیت پشت کنکوری ها در رشته علوم تجربی 
هســتند، افزود: باید از توزیع نامتوازن دانش آموزان در 
رشته های تحصیلی ممانعت کرد و اکنون کاهش و تعدیل 
رشــته تجربی تجربی و افزایش دانش آموزان در رشته 
ریاضی مدنظر است با این حال امسال نتوانستیم تعداد 
دانش آموزان در رشــته تجربی را نسبت به سال گذشته 
کاهش دهیم و هم اکنون 37 درصــد دانش آموزان در 

رشته تجربی تحصیل می کنند.

 ممنوعیت فروش آرم طرح ترافیک 
در روزهای ناسالم

همزمان با یکصد و نود و هفتمین جلسه شورای اسلامی 
شهر تهران، طرح دو فوریت ممنوعیت فروش آرم طرح 
ترافیک در روزهای ناســالم با ۱7 رأی موافق به تصویب 
رسید.در جلسه این هفته شورا  طرح دو فوریت ممنوعیت 
فروش آرم طرح ترافیک در روزهای ناسالم مورد بررسی 
قرار گرفت و با توجه به مخاطرات آلودگی هوا بر سلامت 
شــهروندان تهرانی و تأثیر مستقیم خودروهای در حال 
حرکت بر میزان آلودگی هوا، شــهرداری تهران موظف 
شــد در روزهایی که از ســوی کمیته اضطرار آلودگی 
هوا، مدارس مقطع ابتدایی تعطیل می شــوند، از فروش 
آرم طرح ترافیــک روزانه ممانعت کند که این رفع این 
محدودیت منوط به رایزنی مجدد با مراکز آموزشی خواهد 
بود.جعفر تشــکری هاشمی رئیس کمیسیون عمران و 
حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران در جریان بررسی 
این موضوع تأکید کرد: پلیس باید در این روزها که فروش 

آرم ممنوع است، نسبت به اعمال قانون اعلام کند.

 ۶ میلیون جوان واجد شرایط ازدواج
 در استان تهران

استاندار تهران گفت: حدود ۶ میلیون جوان واجد شرایط 
ازدواج در استان تهران داریم، بر همین اساس در تشکیل 
خانواده مهم ترین موضوع اســکان است و از آنجا که در 
تهران، کمبود زمین داریم باید نسبت به تغییر بافت های 
مسکونی فعلی از طریق افزایش تراکم یا بازآفرینی اقدام 
شــود.علیرضا فخاری در جلسه ستاد خانواده و جمعیت 
اســتان تهران با اشاره به اهمیت موضوع جمعیت اظهار 
کرد: جمعیت عامل رشد و توسعه کشور است و فراوانی 
جمعیت به ویژه جمعیت هدفمند و رو به رشد به عنوان 
مولفه های قدرت ملی محسوب می شود.استاندار تهران 
تأکید کرد: حدود ۶ میلیون جوان واجد شــرایط ازدواج 
در استان تهران داریم، بر همین اساس در تشکیل خانواده 
مهم ترین موضوع اسکان اســت و از آنجا که در تهران، 
کمبود زمین داریم باید نسبت به تغییر بافت های مسکونی 

فعلی از طریق افزایش تراکم یا بازآفرینی اقدام شود.

 گزارش

هاشور

همدلی|سوم دســامبر مصادف با ۱۲ آذر، روز 
جهانی معلولان اســت، هــدف از نامگذای این 
روز افزایــش آگاهی عمومــی، درک و پذیرش 
افــراد دارای معلولیت و تجلیل از دســتاورد ها و 

مشارکت های آن هاست.
سازمان ملل، از سال ۱۹۹۲ یک روز بین المللی، 
تحــت عنوان روز جهانی معلــولان تعیین کرد. 
هدف از تعیین چنین روزی، درک و پذیرش افراد 
دارای معلولیت، افزایش اگاهی عمومی و تجلیل از 

دستاوردها و مشارکت های معلولان بود.
روز معلولان برطبق منشور سازمان ملل، برخاسته 
از نیازهای افرادی اســت که باید مانند دیگران با 
وجود محدودیت های حســی و حرکتی دارند؛ 
از امکانات رفاهی و اجتماعی برخوردار شــوند. از 
این رو معلولین باید همان حقوق اساسی که سایر 
هموطنانشان دارند را صرف نظر از علت، کیفیت، 

وحدت نقص و ناتوانی شان داشته باشند.
در رأس چنیــن حقوقی، حق برخورداری از یک 
زندگی دلپذیر وحتی المقدور عــادی قراردارد. 
حــق ذاتی آنها مواردی از جمله حق بهره مندی 
از خدمات اموزش و پرورش، بهداشــت، مسکن، 
اشتغال، امکانات تفریحی، حقوق مدنی، سیاسی 
و حفــظ حیثیت انســانی معلولین می باشــد. 
مجمع عمومی ســازمان ملل متحد، روز ۱۲ آذر 
)3 دســامبر( از سال ۱۹۹۲ را بعنوان روز جهانی 
معلولین اعلام کرده اســت. آمار افــرادی که از 
بیماری معلولیت به دلیل نقص در سیستم مغزی، 
جسمی و حسی رنج می برند؛ به بیش از پانصد 

میلیون نفر میرسد.
طفرهرفتنآقایمسئول

حدود یــک میلیون و ۶۰۰ هــزار معلول تحت 
پوشــش بهزیستی هســتند. طبق آمار جامعه 
جهانی، معلــولان ۱۰ تا ۱۵ درصد از جمعیت را 
تشکیل می دهند که در ایران این آمار ۱۰ درصد 
محاسبه می شود که سه درصد از آنها معلولیت 
شدید و خیلی شدید دارند. براین اساس جمعیت 
معلولان ایران حدود هشــت میلیون نفر برآورد 

می شود.
»علی محمد قادری«رئیس ســازمان بهزیستی، 
در پاســخ به پرســش یکی از خبرنگاران حاضر 
در نشســت خبری در پیوند با انتشار آمار تعداد 
نوزادانی را که در دو ســال اخیر با نارسایی های 
جســمانی یا ذهنی یا »معلول« به دنیا آمده اند، 
گفت: »من اجازه ندارم  اطلاعات محرمانه مردم  

را به شما بدهم.«
در جریان نشســت خبــری ۲۴ تیر علی محمد 
قادری، رئیس ســازمان بهزیستی کشور، برخی 
خبرنگاران حاضر از او درباره »آمار شیرخوارهای 
دارای معلولیت در مراکز بهزیستی« پرسیدند، اما 
رئیس سازمان بهزیستی از پاسخ دادن امتناع کرد.

چالشیچندوجهی
در همین حــال »رامک حیــدری« مدیرعامل 
انجمن حمایت از بیماران دیســتروفی، بیماری  
ماهیچه ای ژنتیکی، ۲7 تیر، تایید کرد که حتی 
مرکــز آمار ایران نیز ارائــه گزارش های آماری را 
درباره تعداد افراد مبتلا به نارسیایی های جسمی 

یا ذهنی در کشور، متوقف کرده است.
مدیرعامل انجمن حمایت از بیماران دیستروفی 
بــا تاکید بر اینکه »یکی از ضعف های موجود در 
حوزه معلولان، نبود آمار دقیق است«، گفت: »ما 
از مرکز آمار خواستیم که در آخرین سرشماری، 
خوداظهاری برای مشخص شدن تعداد معلولان 
در کشور اختصاص دهند، که این کار انجام نشد.«

او گفت که دستگاه های دولتی در تصمیم گیری ها 
و اختصاص بودجه فقط به آمار محدود بهزیستی 
اکتفــا می کننــد، در حالیکه »بهزیســتی آمار 
غیرواقعــی از تعداد معلــولان ارائه می دهد و در 
واقعیت شاید تعداد معلولان پنج برابر عدد اعلام 

شده از سوی بهزیستی« است.
تبعاتخلاءهایآماری

مدیرعامل انجمن حمایت از بیماران دیستروفی 
با تاکید براینکه »مشــخص نبودن آمار معلولان 
به معنای این است که سیاستگذاران نمی دانند 
معلولان چنــد درصد از جامعه هســتند و چه 
نیازهایی دارند«، افزود: »در چنین شرایطی هم 
تصمیمات درستی گرفته نمی شود و بهزیستی با 
عملکردی که داشته، فاصله عمیقی میان خود و 

معلولان ایجاد کرده است.«
بنا به پژوهشــی که در شــماره بهار و تابستان 
۱3۹3 مجله بررسی های آمار رسمی ایران درباره 
»چگـونگی شـیوع معلولیـت در ایران« منتشر 
شده اســت، گزارش جمعیت معلولان بر اساس 
سرشماری ســال های ۱3۸۵ و ۱3۹۰ مرکز آمار 
ایران بررســی، و در آن تاکید شده است که در 
قیاس با ۱3۸۵، جمعیت معلولان کشور در ۱3۹۰ 

روندی کاهشی را طی می کرده است.
دراین پژوهش آمده اســت کــه از جمعیت 7۰ 
میلیون و ۴۹۵ هزار نفری ایران در ۱3۸۵، حدود 
۱.۴۴ درصد، معادل یک میلیون و ۱۲ هزار نفر، 
دارای معلولیــت بوده اند. اما در ۱3۹۰ نســبت 
جمعیت افراد مبتلا به این نارسایی ها در جمعیت 
7۵ میلیون و ۱۴۹ هــزار نفری، به ۱.3۵ درصد 
رسیده است و طی پنج سال به ازای افزایش پنج 
میلیون نفری کل جمعیت کشور، فقط حدود پنج 
هزار نفر به جمعیت افراد مبتلا به نارسایی افزوده 

شده است.
با اینکه نهادهای دولتی، مانند مرکز آمار و سازمان 
بهزیستی، به ویژه در دو سال اخیر، از ارائه گزارش 

آماری کامل از جمعیت افراد مبتلا به نارســایی 
امتناع می کنند، آمارهای پراکنده برخی مقام های 
مسئول، از افزایش تولد نوزادان دارای نارسایی های 
جســمی و ذهنی در پی اجرای سیاســت های 

افزایش جمعیت نشان دارد.
»انوشیروان محسنی بندپی« رئیس وقت سازمان 
بهزیستی کشــور، در آبان ۱3۹۴ گفت: »سالانه 
بیش از 3۰ هزار نوزاد دارای معلولیت در کشــور 
متولد می شود.« او سه سال بعد،  ۲7 آبان ۱3۹7، 
از افزایش این تعداد خبر داد و گفت که ســالانه 
تا 3۵ هــزار نوزاد دارای معلولیت در ایران متولد 

می شوند.
محمدصادق کشفی نژاد، مدیرکل وقت بهزیستی 
استان فارس نیز 3۱ شهریور ۱3۹۹ از »تولد سالانه 
3۰ تا ۴۰ هزار کودک معلول در ایران« خبر داد و 
گفت: »حدود ۵۰ درصد از معلولیت های مختلف، 
مانند نابینایی، ناشنوایی، عقب ماندگی ذهنی«، در 

ایران »به دلیل اختلال ژنتیکی« ایجاد می شوند.
به گفته انوشیروان محسنی بندپی، رئیس پیشین 
سازمان بهزیستی کشور »نیمی از نوزادان دارای 
معلولیت حاصل اختلالات ژنتیکی هســتند، در 
حالیکه می توان با علت یابی ژنتیکی، معلول زایی 

را کاهش داد.«
هدفازیکنامگذاری

از اولین اقدامات حــوزه افراد دارای معلولیت در 
ایران حدود ۱7۰ ســال می گذرد که این شروع 
درخشان توسط امیرکبیر رقم خورد. اکنون پس 
از این سال ها افراد دارای معلولیت پیشرفت های 
زیادی نموده اند چه به واسطه ایجاد فضای بهتر 
اجتماعی و چه به واسطه تلاش های هوشمندانه 
این افراد. اما انتظار و توقع بیشتری می رود چرا 
که این جمعیت چند میلیونی، شایستگی بیشتری 
برای بهره مندی از این امکانات و توجهات را  دارند. 
آن ها باید بیش از این در جامعه پذیرش شوند و 

بیش از این در امور جامعه مشارکت نمایند.
آیــا برای اثبات توانایی و  لزوم ارتقای جایگاه آن 
ها و رسیدگی شایسته به این افراد کافی نیست؟ 
اگــر نظری به آمار رو به افزایش تحصیلکردگان، 
مدیران، متخصصان، هنرمنــدان و کارآفرینان 
دارای معلولیت افکنده شــود، جدّیت آن ها در 
رســیدن به جایگاه حقیقــی در جامعه و نقش 
مؤثرشان را در توسعه میهن اسلامی خواهید دید. 
اکنون با وجود این توانمندی فوق العاده در نهاد 
افراد دارای معلولیــت و اصلاح قوانین موجود و 
هماهنگی بیشتر بین قوا، لازم است اقدامات مؤثر 

و مدبرانه ای انجام شود.
هزینههاینجومی

رئیس هیئت مدیره انجمن ندای معلولان ایران، اما 
معتقد است که شاید بهترین رهکار برای حمایت 
از معلولان در شــرایط کنونی برنامه ریزی برای 
توانمندسازی کودکان و نوجوانان دارای معلولیت 
باشد. محمود کاری در این زمینه به همدلی می 
گوید: اصولا وقتی کــودک و نوجوانی که دارای 
معلولیت است بتواند در مدارس معمولی و در کنار 
سایر دانش آموزان درس بخواند و کم کم حضور 
در جامعه را تمرین کند و بیاموزد، مسلما در آینده 
با مشــکلات کمتری روبرو خواهد بود و به قول 
معروف می تواند خودش گلیمش را از آب بیرون 
بکشد. این فعال صنفی با اشاره به قوانین موجود 
در حوزه معلولان می گویــد؛ »فصل دوم قانون 
جامع حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت که به 
مناسب سازی فضاهای شهری و عمومی اختصاص 
دارد و اجــرای مــاده ۲7 قانون جامع حمایت از 
حقوق معلولان از مهم ترین خواسته های ماست 

که سال های زیادی مسکوت مانده است«.
وی در پاســخ به سؤالی مبنی بر اینکه با اجرای 
ایــن قوانیــن و تعهد دولت به انجــام آنها چند 
درصد از معضلات افــراد دارای معلولیت مرتفع 
می شــود؟، می گوید: این طور نیســت که تصور 
کنیم مثلا اگر به حســاب معلولی ماهانه چند 
میلیــون تومان واریز کنیم، تمام مشکلاتشــان 
برطرف می شود، یک معلول علاوه بر هزینه های 
مادی، مثل تهیه وســایل و لوازم توان بخشــی، 
هزینه هــای دارو، درمان، جراحی و... هزینه و بار 
معنوی زیادی بــه یک خانواده تحمیل می کند. 
هزینه هایی که خانواده های زیادی را مســتأصل 

کرده اســت. کسی که پا ندارد، چشم بینا ندارد، 
پوشینه و سوند دارد، برای رفت وآمد و جابه جایی 
خانواده را دچار ســختی و چالش هایی می کند. 
یک معلول در کنار مستمری باید از حمایت های 
روحی، روانی، کاردرمانی، خدمات توان بخشی و 
هر آنچه بــرای تحرک و فعالیت مؤثر در جامعه 
نیاز دارد، بهره مند شود و این موضوع نیز گرچه 
ایدئال بوده و عملیاتی نشــده اما در قانون بر آن 

تأکید شده است.
وی با ذکر اینکه فضــای بیرونی و درونی عموم 
ساختمان ها مثل سرویس های بهداشتی، پله ها یا 
آسانسورها، پله های اضطراری و... برای بسیاری از 
معلولان دسترس پذیر و مناسب سازی شده نیست، 
می گوید: »ما به عنوان فعــالان این حوزه برای 
صحبت هایمان نمونه عینی داریم و می توانیم در 
این زمینه با شهرداری مناظره و اثبات کنیم که 
تنها حدود ۱۰، ۲۰ درصد از کار مناسب ســازی 
انجام شده اســت. بیش از ۱۰ سال است که در 
این زمینه مطالباتی داریم و فریاد می زنیم اما در 
نهایت قبل از گرفتن پایان کار و مجوز ساختمانی، 
یک جک بالابر موقت و صوری اجاره و جلوی در 
جانمایی می کننــد، همان بالابر را بعد از گرفتن 
مجوز، حذف و پله های فــراوان نصب می کنند. 
مسئولان شهرداری لازم نیست زحمت بکشند و 
خودشان روی ویلچر بشینند، کافی است کنار دو 
نفر از افراد ویلچرسوار و معلول در این خیابان ها راه 
بروند و از نزدیک تعداد موانع بی شمار را ببینند، 

آن موقع خودشان قضاوت خواهند کرد«.
کاری با بیان اینکه متاسفانه ما دچار  شعارزدگی 
شــده ایم می گوید: ولی در عمــل هیچ موقع 
وعده های مسئولان که می خواهند در همین یک 
روز همه چیز را درست کنند، عملی نشده است 
و بنابر ضرب المثلی معروف از عمل کار برآید به 
سخندانی نیست. واقعیت این است، همیشه در 
یک مناسبتی مسئولان، همایشی، جشنواره ای و 
...برگــزار می کنند و هر چیزی را که می خواهند 
درباره مشکلات معلولان می گویند اما متاسفانه 
عملیاتی نمی شــود. ما احتیاج داریم که حداقل 
همین قانون جامع حمایت از افراد دارای معلولیت 
که از ســال ۸3 به تصویب مجلس رسید و بعد 
از آن بازنگری و تکمیل تر شــده و در ســال ۹۶ 
تبدیل به یک قانون بهتر شــده است، اجرا شود. 
در این قانون تمام مسائل و مشکلات آمده است.

اما متاسفانه در بخش های مختلف اصلا این قانون 
آن طور که باید و شاید اجرا نشده است.

مدیرعامل انجمن ندای معلولان ایران با ذکر اینکه 
در حال حاضر تنها حدود ۴۰۰ هزار نفر از معلولان 
کشور شــغل دارند که خودشان مسبب آن بوده 
اند می گوید: اگر قرار بود برای اشــتغال معلولان 
کاری کنیم، از سال ۱3۸3 تاکنون که حدود دو 
دهه می شــود هر سال 3۰ هزار الی ۵۰ هزار نفر 
کار ایجاد می شد و الان همه افراد دارای معلولیت 

کار داشتند.
وی درباره تجهیزات پزشکی مورد نیاز معلولان هم 
می گوید: در حال حاضر معلولان توان خرید ارتز و 
پروتز و بریس و… را حتی از هلال احمر ندارند 
چه برسد که بخواهند از بخش خصوصی بخرند. 
هلال احمر با بخش خصوصی در این زمینه رقابت 
می کند. دست و پای مصنوعی الان قیمتش سر به 
فلک می گذارد و یک معلول حتی اگر درآمد هم 
داشته باشد و ماهی ۱۰ میلیون هم حقوق داشته 
باشد در سال چقدر باید پس انداز کند تا بتواند با 
این شرایط هر دو سال یکبار بریس خود را تعویض 
کند. مسئولان ما در سازمان حمایتی نشست هم 
اندیشی در این زمینه با جامعه هدف نداشته و اتاق 

فکر مناسب ندارند.
وی بــا اشــاره بــه صحبت های چنــدی قبل 
رییس جمهور می گوید: رییس سازمان بهزیستی 
اعلام کردند که حدود ۱۰۰ هزار نفر افراد دارای 
معلولیت بیکار هســتند اگر مــا صدهزار بیکار 
داشته باشیم، در صورت اجرایی شدن دستورات 
رییس جمهور در هر استانی حدود سه هزار نفر 
هم ســرکار بروند، کار تمام است و سال دیگر ما 
نباید بحث اشــتغال معلولان را داشته باشیم و 
مسئولان باید این کار را عملیاتی کنند و اگر نیاز 

به دستورالعمل خاصی دارد، آیین نامه بدهند.

مدیرعامل انجمن ندای معلولان ایران خاطرنشان 
کرد: اگر دولت شرایطی را فراهم کند که معلولان 
در محیط کار پذیرش شــوند همین قدر که این 
افراد صبح از منزل خارج شــوند هم روحیه شان 
خوب می شود، اما متاسفانه ما همانطور که گفتم 
دچار  شعارزدگی شده ایم و فکر می کنیم با شعار 
می توان کار را درســت کرد. در عوض هر دولتی 
کــه روی کار می آید فقط مدعی می شــود که 
دولت های پیشین کاری نکرده اند و هر چه بوده، 

دستاوردهای خود آنهاست.  
کاری همچنین درباره مسکن افراد دارای معلولیت 
گفت: در بحث مسکن قرار بود از سال ۸3 دولت 
مسکن انبوهی را که می سیازد ۱۰ درصد آن را در 
اختیار سازمان بهزیستی قرار دهد تا به افراد دارای 
معلولیت واگذار شود. اگر از سال ۸3 تاکنون این 
کار را انجام داده بودند تا الان تعداد زیادی از افراد 
دارای معلولیت صاحب خانه شده بودند. درحالیکه 
با قیمت های کنونی مسکن ملی، بعید است که 

دیگر، معلولان بتوانند صاحب خانه شوند!
فراموشیمسئولانه

ســند برنامه پنج ساله هفتم توســعه کشور در 
اردیبهشــت ماه بود که طی مراسمی با حضور 
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهوری رونمایی 
شــد. این سند که به گفته رئیس سازمان برنامه 
بودجه از 3 قســمت، ۲۲ سرفصل و حدود 3۰۰ 
حکم قانونی تشکیل شــده قرار است به زودی 
به مجلس ارائه شــود، اما انتشــار این برنامه در 
حوزه های مختلف از جمله در حوزه توجه به افراد 
دارای معلولیت با نقدهایی همراه بوده و به اعتقاد 
فعالان و کارشناســان این حوزه در برنامه هفتم 
توسعه توجه به جامعه معلولین کشور نسبت به 

شش برنامه قبلی توسعه کمتر بوده است. 
البته این اولین بار نیست که افراد دارای معلولیت 
با بی توجهی به حقوق شان در قوانین یا عدم اجرای 
دقیق قوانین این حوزه مواجه می شوند. از جمله 
ایــن قوانین نیز ماده ۲7 قانــون حمایت از افراد 
دارای معلولیت که براساس آن دولت مکلف است، 
کمک هزینه معیشت افراد دارای معلولیت بسیار 
شدید و یا شدید فاقد شغل و درآمد را به میزان 
حداقل دستمزد سالانه تعیین و اعتبارات لازم را 

در قوانین بودجه سنواتی کشور منظور کند.
در همین راســتان نیــز جمعی از افــراد دارای 
معلولیت روز 7 خرداد مــاه، در اعتراض به  عدم 
اجــرای قانون حمایت از معلــولان وعدم توجه 
دولت در برنامه توسعه هفتم به این گروه و ندیدنِ 
هیچ حمایتی برای آن ها در این برنامه، در مقابل 

ساختمان مجلس تجمع کردند.
»محمود کاری« مدیرعامل انجمن ندای معلولان 
ایران در گفت وگو با ایلنا درباره نادیده گرفته شدن 
حقوق افراد دارای معلولیت در برنامه هفتم توسعه 
با بیان اینکه مشکل اساسی ما عدم اجرای قانون 
حمایت از افراد دارای معلولیت است، گفت: ما در 
برنامه های پنجم و ششم توسعه مطالبات زیادی 
داریم که اصلا به آن ها نرسیده ایم. اقداماتی را که 
باید دستگاه ها در برنامه پنجم و به ویژه در برنامه 
ششم برای معلولان خدماتی را ارائه می دادند به 

فراموشی سپرده شده است.
وی ادامه داد: متاسفانه افرادی که برنامه هفتم را 
تدوین می کنند از سازمان های مردم نهاد در حوزه 
معلولان مشارکت نمی گیرند و مشورتی نمی کنند 
و بــه تبع حــق و حقوق افــراد دارای معلولیت 
از قلم می افتد. البته ممکن اســت سازمان های 
حمایتی به عنوان بخشی از بدنه دولت نیز در آن 
مشارکت داشته باشند اما آن چیزی که از جانب 
سازمان های مردم نهاد حوزه معلولیت می توانست 
مطرح شود مطالبه حقوق اساســی افراد دارای 
معلولیت بود که متاسفانه سازمان های مردم نهاد 
در این حوزه هیچ گونه مشارکتی در تدوین این 

برنامه ها ندارند.
مدیرعامل انجمن ندای معلولان ایران با اشــاره 
به  عــدم اجرای قوانیــن در حوزه افــراد دارای 
معلولیت گفت: در برنامه های گذشته چه در بحث 
توانمندسازی و چه در بحث اشتغال افراد دارای 
معلولیت وظایفی را که سازمان هایی مانند سازمان 
فنی و حرفه ای برعهده داشــتند، اصلا پیگیری 

نشده است. 
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